## КУЛЬЧИЦКАЯ ДЕТЕЛИНА БОРИСОВНА

21 апреля 2025 г. на 66-м году жизни ушла из жизни Кульчицкая Детелина Борисова, доктор медицинских наук, профессор, главный научный сотрудник отдела физиотерапии и рефлексотерапии, в течение 39 лет проработавшая в ФГБУ «Национальный медицинский исследовательский центр реабилитации и курортологии» Министерства здравоохранения Российской Федерации (ФГБУ «НМИЦ РК» Минздрава России).

В 1986 г. сразу после окончания Высшего медицинского института в Софии (Болгария) Кульчицкая Д.Б. была принята на работу во Всесоюзный научный центр медицинской реабилитации и физиотерапии (ныне это ФГБУ «НМИЦ РК» Минздрава России), где и прошел весь ее трудовой путь от младшего научного сотрудника до заведующей отделением физиотерапии, главного научного сотрудника отдела физиотерапии и рефлексотерапии.

Всю свою жизнь Детелина Борисова успешно сочетала лечебную, научную работу и образовательную деятельность. Она автор более 200 научных работ, 12 патентов на изобретения, внедрение которых в практическое здравоохранение позволило значительно сократить сроки реабилитации и повысить эффективность санаторно-курортного лечения пациентов с различными заболеваниями. Более 20 лет она занималась разработкой методик лазерной терапии для лечения различных заболеваний, участвовала в создании новых физиотерапевтических аппаратов, внедряла в научную практику методику оценки состояния микроциркуляции с помощью лазерной допплеровской флоуметрии.

Кульчицкая Детелина Борисова была членом диссертационного совета при ФГБУ «НМИЦ РК» Минздрава России, под ее руководством защищены 6 кандидатских диссертаций. Ее творческий научный путь был отмечен большими достижениями. Она была известным ученым, высококвалифицированным врачом, прекрасным педагогом и организатором.



Детелина Борисова всегда дарила окружающим свою доброту, энергию, знания, заряжала неиссякаемым оптимизмом и жизнелюбием, была настоящим профессионалом и светлым человеком.

Светлая память о Кульчицкой Детелине Борисовне навсегда сохранится в наших сердцах!

Редколлегия журнала «Вестник восстановительной медицины»

## **DETELINA B. KULCHITSKAYA**

On 21 April 2025, Detelina B. Kulchitskaya, Doctor of Science (Medicine), Professor and a Chief Researcher of the Department of Physiotherapy and Reflexology in the National Medical Research Centre for Rehabilitation and Balneology of the Ministry of Health of Russia, passed away at the age of 66. She had worked in the Centre for 39 years.

In 1986, shortly after graduating from the Higher Medical Institute in Sofia (Bulgaria), D.B. Kulchitskaya was employed at the All-Union Scientific Center for Medical Rehabilitation and Physiotherapy (now National Medical Research Center for Rehabilitation and Balneology of the Ministry of Health of Russia). She worked her way up from a junior researcher to the head of the department of physiotherapy, a chief researcher of the department of physiotherapy and reflexology.

Throughout her life, Detelina B. Kulchitskaya adeptly integrated therapeutic, scientific endeavours and educational activities. She is the author of more than 200 scientific papers, 12 patents for inventions; their introduction into practical healthcare allowed to significantly reduce rehabilitation time and increase the efficiency of health resort treatment of patients with various diseases. Over 20 years she has been

engaged in the development of laser therapy techniques for the treatment of various diseases, participated in the creation of new physiotherapeutic devices, introduced into scientific practice a blood flow measurement method by using laser Doppler flowmetry.

Detelina B. Kulchitskaya was a member of the Dissertation Council in National Medical Research Center for Rehabilitation and Balneology of the Ministry of Health of Russia. She supervised the defense of 6 Ph.D. theses. Her creative scientific path was marked by great achievements. She was a famous scientist, a highly qualified doctor, an excellent teacher and organizer.

Detelina B. Kulchitskaya always gave her kindness, energy, knowledge to others, charged everybody with inexhaustible optimism and vitality. She was a true professional and a pure-hearted person.

We will always cherish the memory of Detelina B. Kulchitskaya in our hearts!

Editorial Board of Bulletin of Rehabilitation Medicine Journal